

学校编码：10384

学号：25520141152210

廈門大學

硕士学位论文

美国与东盟经济关系研究（2000-2016）

An Analysis of U.S. -ASEAN Economic  
Relationship (2000 - 2016)

沐鸿

指导教师：王勤

专业名称：世界经济

答辩日期：2017年5月

## 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外，该学位论文为( )课题(组)的研究成果，获得( )课题(组)经费或实验室的资助，在( )实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)

声明人(签名)：

年 月 日

# 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

(        )1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于  
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

(        )2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

## 摘要

伴随着国际政治经济格局的变迁，美国与东盟关系经历了曲折发展的过程。1977年9月，美国与东盟正式建立了对话关系。2005年，美国与东盟将双方关系提升为伙伴关系。2015年，美国与东盟关系提升为战略合作伙伴关系。在美国与东盟关系中，双边经济关系是重要的基础。2000年以来，美国与东盟的经济关系进入新的发展阶段，双边贸易与投资规模迅速扩大，经济合作领域不断深化，合作机制进一步完善。

2017年1月，特朗普成为美国新一任总统，其强烈的孤立主义和保守主义的倾向，以及对东盟重视程度的下降，与2000年至2016年期间美国与东盟经济关系在调整中发展的趋势背道而驰，这为美国与东盟经济关系带来变数和风险。美国已宣布单方面退出TPP，这对东盟部分成员国的预期红利带来较大损失。同时，美国宣称制造业和关税政策的调整，也可能对东盟带来负面影响。当前，美国与东盟关系发展已进入一个关键时期，双边关系何去何从引人关注。美国与东盟的经济关系是双边关系的基石，美国与东盟经济关系走向更突显其重要性。

本文借鉴和运用国际经济关系的理论和方法，回顾美国-东盟经济关系发展的历程，分析美国-东盟经济关系的现状与特点，探究美国-东盟经济关系的发展格局与趋势，并提出中国的应对之策。全文的结构如下：第一章是绪论。阐述本文的研究背景，对国内外文献、国际经济关系相关理论进行概述，说明本文研究方法和主要内容；第二章从不同发展阶段、不同政策内容和不同东盟成员国的角度，回顾美国与东盟经济关系的变化历程；第三章从双边贸易、投资关系和自由贸易协定的视角，论述美国与东盟经济关系发展的现状及特点；第四章采用五种经济指数对美国与东盟经济关系进行实证分析；第五章从美国与东盟经济关系的影响因素、发展特点和前景动向，对双边经济关系进行总体评价；第六章为本文结论，在对比美国与东盟、中国与东盟经济关系的基础上，提出对中国的策略建议。

**关键词：**美国；东盟；经济关系

## Abstract

With the transition of international economic and political pattern, the relations of U.S.-ASEAN have experienced twists and turns. On 2005, U.S. and ASEAN promoted their relationship to patnership. On 2015, the relationship has been promoted again to strategic patnership. The economic relationship is an important foundation in U.S.-ASEAN relations. The U.S.-ASEAN economic relationship has entered into a new phase since 2000, the scale of bilateral trade and investment expands rapidly, the cooperation in economy constantly deepening, the cooperation mechanism improves further as well.

On January of 2017, Donald Trump became the new president of U.S., his strong isolationist and conservatism tendency and the declining attention of ASEAN, contrary to the trend of the development in relationship adjustment between 2000 and 2016 which brings variable and risks for U.S.-ASEAN economic relationship. U.S. already unilaterally declared to exit TPP Trans-Pacific Partnership Agreement now that will brings damage to some ASEAN member states' bonuses. At the same time, there may be negative effects because of America's allegation about manufacturing industry and tariff policy adjustment. With the development of U.S.-ASEAN relations have get into a key period, what will happen to the bilateral relations has been an area of concern. So the U.S.-ASEAN economic relationship as footstone of it is standing out more than ever.

This paper references and uses international economic relations theories and methods, reviewing the U.S.-ASEAN economic relationship development process, analyzing the present status and features of it as well as studying its development pattern and tendency, also put forward the solutions to China. The paper's structure are as follows: Chapter 1 mainly introduces the research background and significance, overviewing the domestic and international literature, explaining the research method and main content. Chapter 2 looks back the development

process of U.S.-ASEAN economic relationship from different perspectives of phases, different policy content and different ASEAN member states. Chapter 3 discuss the present status of U.S.-ASEAN economic relationship from three dimensions including bilateral tradeinvestment relationship and free trade agreement. Chapter 4 uses five economic index numbers to do empirical analysis of U.S.-ASEAN economic relationship. Chapter 5 estimates the reasons and features of U.S.-ASEAN economic relationship as well as policy tendence of U.S. new government. Chapter 6 are conclusions which make suggestions to China based on the comparison of the economic relationship among U.S., ASEAN and China.

**Keywords:** U.S. ;ASEAN ;Economic Relationship

## 参考资料

### 一、英文部分

- [1] Alfred K Ho. The Far East in World Trade: Development and Growth since 1945[M]. London: Greenwood, 1967.
- [2] Alice Ba, Systemic Neglect ? A Reconsideration of US-Southeast Asia Policy[J]. Contemporary South East Asia, Vol.31, No. 3, December 2009, pp.370-371.
- [3] Amos A. Jordan, Jr. Foreign Aid and the Defense of Southeast Asia[M]. New York: Frederick A. Praeger, 1962.
- [4] ASEAN Economic Community Blueprint 2025[Z]. Jakarta : ASEAN Secretariat. 2015.
- [5] ASEAN Community in Figures(ACIF)2013[R]. The ASEAN Secretariat. 2014.
- [6] ASEAN Community in Figures-Special Edition 2014: A Closer Look at Trade Performance and Dependency, and Investment[R]. The ASEAN Secretariat. 2014.
- [7] ASEAN Community in Figures(ACIF)2015[R]. The ASEAN Secretariat. 2016.
- [8] ASEAN Community in Figures(ACIF)2016[R]. The ASEAN Secretariat. 2017.
- [9] ASEAN Economic Community Chartbook 2016[R]. The ASEAN Secretariat. 2016.
- [10] ASEAN Investment Report 2015: Infrastructure Investment and Connectivity. The ASEAN Secretariat. 2016.
- [11] ASEAN Statistical Yearbook 2015[R]. The ASEAN Secretariat. 2016.
- [12] ASEAN Investment Report 2016: Foreign Direct Investment and MSME Linkages[R]. The ASEAN Secretariat. 2016.
- [13] AEC 2015 Progress and Achievement[R]. ASEAN Secretariat. 2015.
- [14] Augustin Kintanar, Jr. and Tan Loong-Hoe ed., ASEAN-U.S. Economic Relations: An overview[J]. Singapore: Institute of Southeast Asian Studies, 1986, p.2.
- [15] Chairman ' s Statement of the 1st ASEAN-U.S. Summit[EB/OL]. <http://asean.org/wp-content/uploads/images/archive/23rdASEANSummit/Chairman's%20Statement%20of%20the%201st%20ASEAN-U.S.%20Summit%20-%20FINAL.pdf>, 2013-10-09.
- [16] Chairman ' s Statement of The 3rd ASEAN-United States Summit[EB/OL]. <http://asean.org/wp-content/uploads/images/2015/November/27th-summit/statement/Final-Chairmans%20Statement%20of%203rd%20ASEAN%20US%20Summit.pdf>, 2015-11-21.
- [17] Chairman ' s Statement of The 4th ASEAN-United States Summit[EB/OL]. <http://asean.org/chairmans-statement-of-the-4th-asean-united-states-summit/2016-09-09>, 2016-09-09.
- [18] Chairman ' s Statement of The 10th East Asia Summit[EB/OL]. <http://asean.org/wp-content/uploads/images/2015/November/27th-summit/statement/Chairmans-Statement-of-the-10th-East-Asia-Summit-Final.pdf>, 2015-11-22.
- [19] Donald K. Emmerson. U.S. Policy Themes in Southeast Asia in the 1990s", in Southeast Asia in the New World Order[M]. London: Macmillan, 1996.
- [20] Duangrat Laohapakakul, " United States-Thailand Free Trade Agreement Negotiations : Potential Effects on Pharmaceutical Patent Protection in Thailand, " [J]. LL.M. Paper of Harvard Law School, April 2006, <http://leda.law.harvard.edu/leda/data/774/Laohapakakul06.pdf>.
- [21] Eric D. Ramstetter. Direct Foreign Investment in Asia ' s Developing Economies and Structural Change in the Asia-Pacific Region[M]. New York: Westview Press, 1991.
- [22] Ethel B. Dietrich. For Eastern Trade of the United States[M]. New York: International Institute of Pacific Relations Publications, 1940.
- [23] FACT SHEET: New Initiative to Improve Labor Rights in Burma[EB/OL]. <https://ustr.gov/about-us/policy-offices/press-office/fact-sheets/2014/November/New-Initiative-to-Improve-Labor-Rights-in-Burma>. 2014-11.
- [24] FACT SHEET: Trans-Pacific Partnership ' s High-Standard Rules Promote U.S. Interests and Values[EB/OL]. <https://ustr.gov/about-us/policy-offices/press-office/fact-sheets/2016/may/fact-sheet-trans>

pacific-partnership ' s#.2016-05.

[25]Frederick Z. Brown .Rapprochement Between Vietnam and the US[J].Contemporary Southeast Asia Vol. 32,No. 3 (2010), pp. 317-42.

[26]Gereffi G. J. Humphrey, R. Kaplinsky and T. Sturgeon, Globalisation, Value Chains and Development[J]. IDS Bulletin, 2001,32(3).

[27]Ingo Venzke,Li-ann Thio.The Internal Effects of ASEAN External Relations[M]. Cambridge University Press.2016.

[28] Investing in ASEAN 2015-2016[R].The ASEAN Secretariat.2016.

[29]Jing dongYuan,China-ASEAN Relations:Perspectives, Prospects and Implications for U.S[M]. Interests,Strategic Studies Institute, U.S. Army War College, 2006.

[30]Joe Cochrane.,U.S. Aims to Strengthen Ties With Southeast Asia[N]. The New York Times: News: pA6(L).2016-02-13.

[31]Joint Statement of the ASEAN-U.S. Special Leaders ' Summit: Sunnylands Declaration[EB/OL].<http://asean.org/joint-statement-of-the-asean-u-s-special-leaders-summit-sunnylands-declaration/>,2017-01-07.

[32]Joint Statement On The ASEAN-U.S. Strategic Partnership[EB/OL].[http://asean.org/wp-content/uploads/images/2015/November/27th-summit/statement/ASEAN-US%20Joint%20Statement\\_Adopted.pdf](http://asean.org/wp-content/uploads/images/2015/November/27th-summit/statement/ASEAN-US%20Joint%20Statement_Adopted.pdf),2015-11-21.

[33]Joint Statement of the 4th ASEAN-U.S. Leaders ' Meeting[Z].The White House.2012.

[34]Joint Vision Statement on the ASEAN-US Enhanced Partnership[EB/OL].<http://asean.org/joint-vision-statement-on-the-asean-us-enhanced-partnership>,2012-05-16.

[35]J.Thomas Lindblad.Foreign Direct Investment in Southeast Asia in the twentieth Century[M], New York:ST.Martin ' s Press,INC.1998.

[36]Mely Caballero Anthony.Partnership for Peace inAsia: ASEAN, the ARF, andthe United Nations[J]. Contemporary Southeast Asia, Vol.24, No. 3, December 2002.

[37]Memorandum of Understanding Concerning Cooperation on Trade-Related Standards and Conformance Issues (2001)[EB/OL].<http://asean.org/memorandum-of-cooperation-between-the-department-of-commerce-of-the-united-states-of-america-and-the-association-of-southeast-asian-nations-asean-secretariat-concerning-cooperation-ontrade-related-standards-and-conformance-issues>,2012-05-16.

[38]Michael E. Poter.Competitives Advantages of Nations. New York : Free Press, 1990.

[39]Michael F. Martin, " The Proposed U.S.-Malaysia Free Trade Agreement, " CRS Report for Congress,25 January 2008,pp.29-30.

[40]Overview Of ASEAN-U.S. Dialogue Relations[EB/OL].[http://www.asean.org/wp-content/uploads/2016/01/4Jan/Overview-of-ASEAN-US-Dialogue-Relations-\(4-Jan-2016\).pdf](http://www.asean.org/wp-content/uploads/2016/01/4Jan/Overview-of-ASEAN-US-Dialogue-Relations-(4-Jan-2016).pdf),2016-01-04.

[41]Peter A. Petri and Michael G. Plummer. ASEAN Centrality and the ASEAN-US Economic Relationship[M]. Washington:East-West Center of Policy Studies,2014.

[42]Peter J. Buckley,Mark C,Casson,The Future of Multinational Enterprise,Macmillan,London,1976,pp.167-172.

[43]Plan of Action to Implement the ASEAN-United States Enhanced Partnership 2011-2015 [EB/OL].<http://asean.org/wp-content/uploads/images/documents/plan%20of%20action%20to%20implement%20the%20asean-us%20enhanced%20partnership%202011-2015%20-%20final%20-%20endorsed%20at%20the%20pmc1%20session%20with%20the%20us%20-%202022%20july%202011.pdf>,2017-07-22.

[44]Plan of Action to Implement the ASEAN-U.S. Enhanced Partnership for Enduring Peace and Prosperity ( 2011-2015 ) & ( 2016-2020 ) [R].ASEAN Secretariat.2016.

[45] Plan of Action to Implement the ASEAN-U.S.[EB/OL].Strategic Partnership (2016-2020)<http://asean.org/wp-content/uploads/images/2015/November/27th-summit/statement/ASEAN->



US%20POA%202016-2020\_Adopted.pdf.2015-11.

- [46]Poter M.E.,*Competition in Global Industries*[M].Boston: Havard Business School Press,1986.
- [47]Raymond Vernon, *Interntional Investment and International Trade in the Product Cycle*[J], *Quarterly Journal of Economics*,1996(80),pp.190-207.
- [48]Robert J. Barr, ed.*American Trade with Asia and the Far East*[M]. Milwaukee:theMarquette University Press, 1959.
- [49]Robert Pringle.*Indonesia and the Philippines: American Interests in Island Southeast Asia*[M].New York: Columbia University Press,1980.
- [50]R.Sea Randolph.*The United States and Thailand: Alliance Dynamics1950-1985*[M].Berkeley:Institute of East Asian Studies, University of California Press,1986.
- [51]Samuel D.Hayes.*The Bedinning of American Aid to Southeast Asia: the Griffin Mission of 1950*[M].Lexington:D.C.Heath,1971.
- [52]Sanchita Basu Das.*The Next Decade in ASEAN-USA Economic Relations*[M]. ISEAS Perspective. 2013.
- [53]Satu P. Limaye. *United States-ASEAN Relations on ASEAN's Fortieth Anniversay:A Glass Half Full*[J]. *Contemporary Southeast Asia* Vol. 29, No. 3 (2007), pp. 447.-64.
- [54]Scota.Marciel.*ASEAN-U.S. Cooperation in Building the ASEAN Economic Community*.East-West Dialogue.2003.
- [55]Secretariat Ganesan,N.*ASEAN's Relations with Major External Powers*[J].*Southeast Asian Studies* Vol.22, August 2000.
- [56]Secretary of State Attends U.S.-ASEAN Meeting to Discuss Trade. *Asia-Pacific*[J].Dec.2010.
- [57]*Southeast Asia: Trends in U.S. and Chinese Economic Engagement*[EB/OL].<http://www.gao.gov/products/GAO-15-724> 2015-8-13.
- [58]*Strengthening ASEAN-United Nations Partnership*.Secretary-General of the United Nations at the ASEAN-UN Summit, Bangkok,2000-02.
- [59]*Strengthening marketing fruits in the U.S. market*[N].Vietnam News Agency, &General Statistics Office of Vietnam.2011-11-20.
- [60]Tal Kopan. " Trump Transition Memo:Trade Reform begins Day 1 " [N/OL],<http://edition.cnn.com/2016/11/15/politics/Donald-trump-trade-memo-transition/index.html?eref=rss-topstories>.2016-12-06.
- [61]Tan Teck Meng,ed.*U.S.-ASEAN Relations: Implications for Business*[M].Singapore: Nanyang Technological University, 1997.
- [62]The Office of the United States Trade Representative releases President Trump ' s 2017 Trade Policy Agenda[EB/OL].<https://ustr.gov/about-us/policy-offices/press-office/press-releases/2017/march/annualreport17>,2017-03.
- [63]Thomas J.Bellows, " The United States and Southeast Asia[J].*World Affairs*.1974,Vol.137,pp.99-100,table & .
- [64]*Trade,Growth,and Jobs:U.S. Trade Policy in the Obama Administration*[R].Office of the United States Trade Representative.2017.
- [65]UNCTAD *Handbook of Statistics 2016*[R].UNCTAD.2016
- [66]U.S. President ' s Visit Opens New Era of U.S.-Lao Relations[EB/OL].US Embassy in Laos.<https://la.usembassy.gov/us-presidens-visit-opens-new-era-u-s-lao-relations>.2016-11-27.
- [67]U.S.-Singapore Free Trade Agreement[EB/OL].[http://trade.gov/mas/ian/build/groups/public/@tg\\_ian/documents/webcontent/tg\\_ian\\_002535.pdf](http://trade.gov/mas/ian/build/groups/public/@tg_ian/documents/webcontent/tg_ian_002535.pdf).2004-11.
- [68]*Vietnam And The US: The Odd Couple*[J]. *YaleGlobal Online*.<http://yaleglobal.yale.edu/>.2012-03-30.

## 二、中文部分

- [1]李辉、姚丹、郭丽.*国际直接投资与跨国公司*[M].北京：电子工业出版社.2013.

- [2]迈克尔·波特著.李明轩、邱如美译.国家竞争优势(上)[M].北京:中信出版社.2012.
- [3]迈克尔·波特著.李明轩、邱如美译.国家竞争优势(下)[M].北京:中信出版社.2012.
- [4]卢进勇、杜奇华、李锋.国际经济合作教程(第四版)[M].北京:首都经济贸易大学出版社,2016.
- [5]陈勇.新区域主义与东亚经济一体化[M].北京:社会科学文献出版社.2006.
- [6]王爱新.区域经济发展理论[M].经济管理出版社.2015.
- [7]柴瑜,陆建人,杨先明.大湄公河次区域经济合作研究[M].北京:社会科学文献出版社,2007.
- [8]陈奕平.依赖与抗争——冷战后东盟国家对美国战略[M].北京:经济管理出版社,2006.
- [9]范若兰.东盟十国基本国情及投资风险评估[M].北京:社会科学文献出版社,2016.
- [10]刘晨阳.亚太区域经济合作发展报告2015[C].北京:高等教育出版社,2015.
- [11]刘晨阳、于晓燕.亚太区域经济一体化问题研究[M].天津:南开大学出版社,2009.
- [12]廖少廉、陈雯、赵洪.东盟区域经济合作研究[M].上海:中国对外经济贸易出版社,2003.
- [13]刘中伟、沈家文、宋颖慧.跨太平洋伙伴关系协议:中国与亚太区域合作的新机遇[M].北京:经济管理出版社,2014.
- [14]孙建党.美国与东南亚经济关系研究(1945-1973)[M].北京:经济管理出版社,2011.
- [15]王洛林.2016世界经济形势分析与预测[C].北京:社会科学文献出版社,2015.
- [16]王勤.东盟国际竞争力研究[M].北京:中国经济出版社,2007.
- [17]王勤.东南亚地区发展报告(2012-2013)[C].北京:社会科学文献出版社,2013.
- [18]王勤.东南亚地区发展报告(2013-2014)[C].北京:社会科学文献出版社,2014.
- [19]王勤.东南亚地区发展报告(2014-2015)[C].北京:社会科学文献出版社,2015.
- [20]王玉主.东盟40年区域经济合作的动力机制(1967-2007)[M].北京:社会科学文献出版社,2011.
- [21]王正毅、迈尔斯·卡勒、高木诚一郎.亚洲区域合作的政治经济分析[M].上海:上海人民出版社,2005.
- [22]唐国强.跨太平洋伙伴关系协定与亚太区域经济一体化研究[M].北京:世界知识出版社,2013.
- [23]杨晓强、庄国土.东盟发展报告(2015)[C].北京:社会科学文献出版社,2016.
- [24]中国国际经济交流中心.国际经济分析与展望(2015-2016)[C].北京:社会科学文献出版社,2016.
- [25]周玉渊.从东盟到东盟共同体——东盟决策的模式与实践[M].世界知识出版社.2015.
- [26]储召锋.亚太战略视域下的美国——东盟关系考察[J].国际展望.2012(1):14-25.
- [27]陈奕平.美国与东亚经济一体化.暨南学报(哲学社会科学版)[J].2007(3):4-14.
- [28]陈奕平.从奥巴马到特朗普:美国东南亚政策的走向[J].2017(1):106-114.
- [29]卢光盛.东盟与美国的经济关系:发展、现状与意义[J].当代亚太.2007(9):32-52.
- [30]梅冠群.美国经济形势分析与展望[A].国际经济形势分析与展望(2016-2017).2017(1):55-85.
- [31]马燕冰.当前美国与东盟国家的关系及其影响[J].亚非纵横.2007(3):12-19.
- [32]马嫒.美国——东盟关系与奥巴马政府的政策调整[J].国际问题研究.2009(4):53-59.
- [33]任远喆.美国东盟关系的“三级跳”与东南亚地区秩序[J].南洋问题研究.2007(1):17-26.
- [34]吴崇伯.东盟与美国的经济关系[J].南洋问题研究.1990(1):39-43.
- [35]王晋.近期美国与东盟关系变化的特点、背景及其影响[J].东南亚研究,1993(5-6):37-41.
- [36]王勤.东盟国家对外贸易及其结构的变化[J].东南亚研究.2005(3):13-17.
- [37]熊琦.东盟参与全球价值链影响因素的实证分析[A].东南亚地区发展报告(2015-2016).社会科学文献出版社.2016:68-98.
- [38]张学昆.东南亚国家对美国“亚太再平衡”战略的认知差异分析[J].国际论坛.2015(3):25-30.
- [39]周士新.美国与东盟的经贸关系与前景[J].世界经济与政治论坛.2013(6):13-27.
- [40]朱颖.美国与东盟国家自由贸易协定计划的提出与实施[J].东南亚研究.2007(3):76-81.
- [41]董菁.美国加入东南亚友好合作条约[N/OL].[http://news.xinhuanet.com/world/2009-07/23/content\\_11755884.htm](http://news.xinhuanet.com/world/2009-07/23/content_11755884.htm).2009-07-23.
- [42]越通社.美国总统奥巴马推出新计划促进美国与东盟双方经济联系[N].2016-02-17.

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士学位论文摘要库